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„T 
ak jsem dnes po bohoslužbách mluvila s  Věrou,“ 

říká v neděli při večeři Milada. Podívá se na Tondu, 
polkne a pak pokračuje: „Představ si, ona chce   
volit stranu X! To snad není možný! Copak neví, 
co mají v programu? A jak se chová ten jejich před-
seda! Jak Věra může volit někoho takového! To je 
křesťanka?!“ 

Tonda pomalu žvýká a pak utrousí: „No jo, 
Věra byla vždycky divná. A asi není zrovna chytrá, 
když volí X. Tak se s ní příště nebav, no.“

Tak se stane, že se Milada a Tonda přestanou 
s Věrou kamarádit. Když ji potkají ve sboru, zdvo-
řile se s ní pozdraví, ale hlubší rozhovor s ní neza-
předou, natož aby ji pozvali na návštěvu. Ještě by 
se s ní mohli pohádat, a to opravdu nemají zapo-
třebí. Jsou přece křesťané.

Tenhle příběh je vymyšlený, ale – nestalo se 
vám někdy něco podobného? Sám mám mezi přá-
teli nemálo těch, kteří podporují politické strany, 
které mi připadají nepřijatelné. Někdy se mi zdá, 
že musejí mít klapky na očích, nějakou slepou 
skvrnu. (To nečtou Bibli? Vždyť přece musí být 
každému jasné, že tahle volba je špatná!) Ano, 
přiznávám, někdy mám nutkání s nimi přerušit 
kontakt, zablokovat si je na sociálních sítích a tvá-
řit se, že neexistují. Ale zdá se mi to škoda. Nechci 
ukončovat vztahy jen kvůli politice. 

V posledních měsících ke mně doléhají zprávy 
o tom, že v USA mnozí věřící kvůli politickým 
preferencím opouštějí církev. Voliči Trumpa ne-
jsou ochotní sedět ve stejné lavici (ani ve stejné 
modlitebně) s voliči Bidena a naopak. Ti „druzí“ 
jsou podle nich zlí, nemají soucit a zpronevěřili se 
evangeliu. Ale je to opravdu tak?

Občas si vzpomenu na výrok psychologa Pavla 
Rause, který při přednášce o rodinných  konfliktech 
zmiňoval situace, kdy se nám něčí chování zdá 
 nepochopitelné: „Kdybychom byli na jeho místě, 
najednou by se nám to, co dělá a říká, jevilo jako 
zcela logické.“ Snažím se toto pravidlo aplikovat 
i na politiku. Chci pochopit myšlení a motivaci 
těch, kdo volí jinak. Popíšu to konkrétně:

	z Některé křesťany znepokojují sílící liberální 
postoje ve společnosti. Může jít např. o postoj ke 
svazkům homosexuálů, interrupcím či eutanazii. 
Takovým trendům chtějí postavit hráz. Rodina by 
podle nich měla být ve větší úctě. Volí proto kon-
zervativní politiky.

	z Jiné zneklidňuje rasismus a nesnášenlivost 
vůči menšinám, ale také třeba korupce ve státní 
správě či vliv různých zájmových skupin na média 
či soudnictví. Nebo je pro ně důležité, aby se zefek-
tivnila státní správa. Volí proto strany, které slibují, 
že budou tyto problémy řešit. 

	z Mnozí křesťané vnímají naše zapojení do 
Evropské unie jako záruku pokračování svobody 
a demokracie, jako ochranu před vlivem autoritář-
ského Ruska, které stále víc omezuje evangelikální 
křesťany a nezdráhá se likvidovat opozičníky na 
svém území i jinde a které vede informační a ideo-
logickou (a občas i konvenční) válku proti různým 
zemím, v nichž dříve mělo vliv. Takoví lidé proto 
volí ty, kdo chtějí naše členství v EU (a v NATO) 
posilovat nebo minimálně zachovat tak, jak je.

	z Jiní věřící na Rusku naopak oceňují dekla-
rovanou ochranu „křesťanských“ hodnot a vidí 
větší nebezpečí právě v EU: V tom, že jednotlivé 

státy nemohou rozhodovat o všem zcela samo-
statně, v tom, že vlivné země EU podporují gende-
rovou ideologii a nejsou jednoznačnými spojenci 
Izraele. Sledují s obavami imigraci převážně mus-
limského obyvatelstva do západní Evropy a s ní 
spojenou zločinnost. Tito křesťané pak volí strany, 
které se k EU staví skepticky nebo rovnou prosa-
zují náš odchod z ní. 

	z Pro spoustu lidí je důležité, aby se nezvět-
šovaly rozdíly mezi bohatými a chudými, a proto 
vítají, když stát zvyšuje důchody, podporuje zdra-
votně postižené či rodiče dětí.

	z Další víc znepokojuje rostoucí státní dluh. 
Uvědomují si, že rozdané peníze bude nutné v bu-
doucnu splatit. Přáli by si, aby stát hospodařil co 
nejúsporněji.

	z Někteří křesťané kladou velký důraz na to, 
abychom se chovali zodpovědně ke stvoření a aby-
chom neprohlubovali probíhající klimatické změny.

	z Jiní nesouhlasí s plány environmentalistů, 
které s sebou mohou přinést spoustu změn a ome-
zení života, na jaký jsme zvyklí.

Mám pokračovat? Ke všem popsaným posto-
jům lze mít výhrady a lze s nimi polemizovat – ale 
všem těmto skupinám křesťanů záleží na tom, aby 
naše země byla v budoucnu úspěšná a bezpečná 
a aby se v ní dobře žilo. Ti, kdo volí jinak než já, 
většinou nejsou zlí, hloupí ani nezodpovědní. Jen 
svět okolo sebe vnímají odlišně, rozhodují se podle 
jiných kritérií a přikládají „svým“ hlediskům jinou 
váhu. Docházejí proto ke zcela opačným závěrům. 
A to přesto, že to (stejně jako já) „myslí dobře“. 

Prosím, rozumějte mi: Není jedno, jak  volíme. 
Nenaznačuji, že všechny varianty jsou stejně 
dobré. Jsem přesvědčen o tom, že volit některé 
strany je vyloženě špatné. Ale jednak připouštím, 
že i mé poznání je částečné a že se můžu v něčem 
mýlit (stejně jako ti, jejichž volbu neschvaluji), jed-
nak – a hlavně – si uvědomuji, že pro mého Pána 
je vzájemná láska důležitější než správný názor.

Nedovolme, aby nevraživost, která rozbujela 
mnohde v Americe, zakořenila i v české církvi. 
Volby (sněmovní, senátní, komunální, kraj-
ské, prezidentské...) máme skoro pořád, příleži-
tostí rozhádat se bude vždycky dost. Apoštol Pavel 
však o sporech v církvi napsal: „Nedávejte místo 
Ďáblu.“ (Ef 4,27)

A tak se vědomě vzpírám Zlému a připomínám 
si: I kdyby můj bratr volil špatně, je to pořád můj 
bratr. Je to můj bratr, protože má stejného Otce. 
(To není jeho ani moje zásluha, oba jsme adop-
tovaní.) A Otec ho miluje stejně jako mě. I když 
svému bratrovi nerozumím, chci ho mít rád, jako 
ho má rád Otec. Přestože volí stranu X.

Tomáš Coufal

Když brácha  
volí stranu X
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Jeden kolega pastor mi vyprávěl, jak při-
šel do nového sboru a  zažil pozoruhod-
nou věc. Velkou část pódia v  modli-
tebně, vlevo, zabíralo staré a ošklivé har-

monium. Všem překáželo, ale když navrhl, že 
by se aspoň přesunulo napravo, kde bylo místa 
habaděj, zažil, co znamená evangelikální věr-
nost pravým hodnotám. Ale nevzdal se. Kaž-
dou neděli posunul nebohé harmonium o  pár 
centimetrů doprava. Tato supertajná akce způ-
sobila, že aniž si toho zastánci pravých hod-
not všimli, ocitlo se časem harmonium upro-
střed stupínku. Levá část stupínku se stala ob-

líbenou cestou k  mikrofonům, až náhle jeden 
z obranářů pravé víry vznesl protest a inicioval 
odstranění toho neprakticky umístěného hu-
debního nástroje zcela doprava. A po půl roce 
nastala změna, která by se bývala dala udělat 
během pár minut. 

Já sám takovou zkušenost nemám. Ve všech 
sborech, kde jsem sloužil, se překážející kusy 
vybavení modlitebny přesouvaly či rovnou od-
straňovaly celkem snadno. V  Bystrém jsme 
kvůli touze rozjet novou službu nakonec zbou-
rali celou modlitebnu. Ale uvědomuji si, že 
snadněji se odstraní z  pódia staré harmonium 
a postaví nová budova, než aby se změnil způ-
sob starého myšlení a projevů zbožnosti. I když, 
ono to spolu úzce souvisí.

Jak rozpoznat, že sbor v  něčem potře-
buje změnu? Je to jednoduché. Sbor potřebuje 
změnu vždy, když si myslí, že žádnou změnu 
nepotřebuje. Sáhněme si do svědomí, milí čte-
náři. Nejen každý sbor či církev, ale každý z nás 
máme tendenci ulpívat na věcech a projevech, 
které se osvědčily, u kterých jsme něco prožili 
nebo které nám prostě lemují cestu života věří-
cího. Je to podvědomé a přirozené. Pokud jde 
o věci, zvyky a projevy související s naší vírou 
v  Boha, neváhám takové skutečnosti nazvat 
„svatým grálem“. Grál je něco posvátného, ne-
dotknutelného, co nás domněle spojuje s  Bo-
žím světem. Každý z nás nějaké takové „svaté 
grály“ má. Má je i každý sbor a každá církev. 
Něco, na čem lpíme a co bráníme jako pravou 

hodnotu či přinejmenším jako správný způsob 
vyjadřování víry. I  kdyby to bylo nevzhledné 
a  překážející harmonium vlevo na pódiu. Ale 
pozor! Často se jedná o symboly a připomínky 
někdejších prožitků víry – z  nichž ale zůstala 
už jen ta připomínka. 

Sbor, stejně jako každý křesťan, potřebuje 
změnu vlastně pořád. Nemyslím změnu pro 
změnu, ale přístup k životu jako k cestě pout-
níků. Jsme tu jen příchozí a hosté, ale přede-
vším jsme vedeni Duchem, který věje, kam 
chce. Jako přirození lidé máme tendenci „za-
kempit“, jak říkají naše děti, a  vanutí Ducha 
jen pozorovat z pečlivě vybudované observa-
toře v naší modlitebně. A proto potřebujeme 
přijmout nutnost změny jako životního stylu. 
Jako způsob vydání se do rukou Duchu, který 
je pořád v pohybu a který nám minulé úspě-
chy připomíná pro povzbuzení jít dál nepro-
šlapanou cestou.

Měnit formu, ale obsah ne?
Co je ale třeba měnit? Mám pocit, že stále 

řešíme dva světy – vnější projev a vnitřní obsah. 
Biblické myšlení je ale jiné. Člověk je jedna ce-
listvá a nedělitelná bytost. Ale my jsme chtě ne-
chtě produktem řecko-římské filozofie, která 
jednotlivé části odděluje. Kéž by to byl jen je-
den svět, ve kterém vnější projev vyjadřuje ob-
sah a obsah je vyjádřen vnějším projevem. To je 
ostatně cílem vanutí Božího Ducha. 

Někdy nás Duch vede tak, abychom zmo-
dernizovali modlitebnu a  tím osvobodili či 
nově vyjádřili vnitřní smysl svého scházení. 
To jsou typicky situace, kdy „to, jak jsme to 
vždycky dělali“ už nemá opodstatnění, nebo to 
dokonce vychyluje smysl víry kamsi pryč. 

Někdy nás ale tentýž Duch vede k  tomu, 
abychom nechali na pokoji vnější formy 
a změnili či obnovili důvod toho, proč se schá-
zíme. Nemusíme pořád vymýšlet nové formy 
bohoslužeb, mnohem větším problémem je to, 
že automaticky v  příhodných chvílích nasa-
zujeme vroucí projev zbožnosti, aniž bychom 
vnímali Boží přítomnost. 

Někdy nás ovšem tentýž Duch vede k tomu, 
abychom změnili úplně všechno. Vnější formy 
i vnitřní obsah. Možná to bude znít divně, ale 
někdy je třeba zrušit nedělní bohoslužbu, aby 
měl Hospodin šanci vyslat nás mezi nevěřící 
lidi. Nejen sáhnout na vnější věci, jako jsou 
projevy zbožnosti či uspořádání stupínku. Ně-
kdy je čas zažít šok, který utrpěl třeba Jan ve 
Zjevení, když se setkal se svým milovaným Je-
žíšem. Nebylo to žádné setkání starých dobrých 
přátel, ale Jan před ním padl na zem jako mrtvý. 
Bůh je vždycky větší, a  to logicky znamená, že 
naše vnitřní poznání Boha je přímo nutné stále 
překonávat. A to vyžaduje změnu. 

Nedá se předem říci, kdy sbor či jednot-
livý křesťan potřebuje změnu vnějšího projevu, 
vnitřního obsahu či rovnou změnu obojího. 
Je ale nezbytné přijmout to, že Duch málokdy 
někde „zakempí“, spíš je pořád v pohybu a má 
tendenci likvidovat všechno, co zavání ulpívá-
ním na „svatých grálech“.

Nerozbít vztahy
Úplně jiná a velmi složitá je otázka následná 

– jak změnu provést, aby tím neutrpěly vztahy 
a  sbor zůstal pohromadě? Přirozeně do ní to-
tiž vstupuje neblahý lidský faktor. Kdyby veš-
keré změny vedl pouze Duch, pak by to vypa-
dalo o poznání jinak, než když to děláme my, ať 
to opentlíme jakýmikoli náboženskými řečmi 
o nutnosti hledat Boží vůli a nechat se vést Du-
chem. Lidský faktor (naše temperamenty, zku-
šenosti, představy, zklamání, zranění, vlivné 
osobnosti, zájmy apod.) do toho všeho prostě 
vstupuje, ať jsme doposud s Pánem Bohem pro-
žili cokoli. A s tím je třeba počítat. Právě vy, kdo 
si tento článek čtete, můžete být jak skvělými 
Božími spolupracovníky, tak všehoschopnými 
likvidátory Boží církve. 

Další problém je, že nikdy není celý sbor 
vtažen do víru dění stejným způsobem. A tak 
může dojít k  tomu, že část sboru změnu 
vnímá jako nezbytnou a  část jako nebezpeč-
nou. A  všichni to mohou myslet dobře, du-
chovně, racionálně. Počítejme s  tím, že vždy 
je víc způsobů, jak vyjadřovat víru v  Boha 
a  jak sloužit lidem k  poznání Krista. Nej-
horší je, když sbor buď ovládne lidská zloba 
a nastane bratrovražedný boj ve jménu Boha, 
nebo když pro zachování pokoje a  dobrých 
vztahů sbor ve jménu Boha shnije a  zemře, 
protože se bojí změny. 

Zkusme si to shrnout: Předně přijměme 
fakt, že víra v  Krista předpokládá rozhodnutí 
trvalé proměny, obnovy, změny. Pokud rozpo-
znáváme nechuť ke změně, je to podezřelé. 
Tato neustálá obnova či změna se jen někdy 
týká vnějších projevů a  forem, někdy se zcela 
jistě týká našeho vnitřního světa a  dosavad-
ního poznání Hospodina a  někdy je na čase 
nechat si zbořit a  znovu vystavět úplně 
všechno. A co se týče otázky, jak to udělat, aby 
se sbor při těch změnách nerozhádal? To je 
hodně složité, leč myslím si, že někdy i  ta 
hádka může prospět, ale co nikdy neprospívá, 
je absence milosti a lásky.                                    

Mgr. Roman Toušek je kazatelem CB Havířov  
a členem Rady Církve bratrské.

úvodník

Potřebujeme  
změnu?
R O M A N  T O U Š E K

Máme tendenci  
„zakempit“ a vanutí 
Ducha pozorovat  
z observatoře  
v naší modlitebně.
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